
1. Svratoušské zprávičky roku 2023 
(aneb co se děje ve Svratouchu) 

 

Vážení spoluobčané, 
chtěli bychom pokračovat v tradici vydávání zpráviček, kde se vás budeme snažit stručně 
informovat o dění v naší obci.  
 Začali jsme již pracovat na projektu rekonstrukce budovy „staré radnice“, kde by 
mělo vzniknout Komunitní centrum s knihovnou. Máme zpracovanou prostorovou 
vizualizaci a architektonickou studii od Ing. Arch. Věry Junové. Projektovou dokumentaci 
potřebnou k žádosti o dotaci nám bude provádět pan Ing. Martin Skřivan. V budově          
v přízemí by měla být umístěna místní knihovna s čítárnou, sociální zařízení a garáž pro 
vozidlo obecního úřadu. V 1. patře bude komunitní centrum, které by mělo sloužit vám 
občanům ke konání nejrůznějších aktivit (zájmových, kulturních, vzdělávacích) a také jako 
školní družina. Doufáme, že budeme úspěšní v získání finančních prostředků na tuto 
přestavbu. Pak by se nám podařilo opravit další zchátralý obecní objekt a smysluplně 
bychom ho využili.  
 Na některých místních komunikacích v dolní části obce dojde k místním úpravám 
dopravního značení. Budou zde umístěny i dva retardéry a to na zúžené části silnice do 
Boroviny, kde se zvýšil provoz z důvodu výstavby nových rodinných domků a výstavby 
apartmánových domů v místě bývalého rekreačního objektu Náš sen. Na komunikaci ke 
Karlštejnu bychom měli mít v zimním období možnost umístění dopravní značky Sněhové 
řetězy. U domku Řehulkových bude označen konec a začátek obce Svratouch                      
a u Vamberových místní části obce Karlštejn. Tím by mělo dojít ke zpomalení provozu na 
této komunikaci.  
 V letošním roce dojde na rekonstrukci účelové komunikace od kravína, která 
navazuje na stávající komunikaci mezi rodinným domem p. Štěpánka a Vodičkových. Na 
opravě se budou finančně podílet i majitelé pozemků u kravína. Komunikace bude 
zhotovena tak, aby při velkém dešti voda nesplavovala štěrk k novým rodinným domkům 
a aby se voda z tohoto kopce odvedla do vodoteče – přítoku požární nádrže.  
 Letos dokončíme renovaci venkovního pláště budovy naší školy, a to opravou 
soklu: oplechování, zateplení a aplikace mozaikové omítky. Poté bude firma pokračovat 
opravou fasády dílny VHJ: sanační nátěr, penetrace, fasádní nátěr, oprava a zateplení 
soklu, aplikace mozaikové omítky. Proběhne výměna oken, dveří, parapetů. V průběhu 
prázdnin necháme zrenovovat parkety ve třech učebnách základní školy.  
 Již byly opět po zimní přestávce zahájeny práce na stavbě protipovodňových 
opatření potoka Řivnáč. Pokračuje se s úpravami toku. Nyní firmu čeká nejtěžší úsek na 
toku před mostem mezi rodinnými domy. Majitelé těchto nemovitostí musí odstranit vše, 
co brání v provedení rozšíření toku. Budeme doufat, že průběh stavby bude bez 
jakýchkoliv problémů. Měl by být dokončen most. Budou odstraněny provizorní panely    
a bude položen asfaltový povrch.     
 Zastupitelstvo obce rozhodlo o záměru instalace fotovoltaického systému 
s bateriovým úložištěm na střechy haly sběrného dvora a čistírny odpadních vod. Máme 



zpracovanou studii využitelnosti od firmy Vysočina Energy s.r.o., Herálec a uzavřenou 
smlouvu o připojení výrobny k distribuční soustavě s firmou ČEZ Distribuce, a.s. Víc jak 
polovinu vyrobené energie spotřebuje ČOV. Zbylý výkon bude spotřebován na dalších 
odběrných místech ve vlastnictví obce. Dosáhnout bychom měli na přibližně 52% dotaci. 
Návratnost investice se nám sice se snižující cenou energii prodlužuje, ale i přesto věříme, 
že se nám významně sníží náklady na elektřinu.  
 Na stavbě cyklostezky Svratka – Svratouch proběhla kolaudace. V nejbližší době 
obdržíme kolaudační rozhodnutí a po nabytí právní moci, bude stavba zapsána do 
katastru nemovitostí. Firma  Firesta – Fišer a.s., Brno, musí ještě odstranit nedostatky, 
které byly uvedeny v protokolu o předání stavby. Jsou to: dokončit terénní úpravy a osetí 
ve Svratouchu u ČOV, doplnit kamennou obrubu na vjezdu ve Svratouchu, provést 
kontrolu a úpravu povrchu po zimním období. Jistě jste si všimli, že bylo provedeno 
vyčištění porostu po pravé straně stezky směrem do Svratky. Byly odstraněny zlomené     
a polámané stromy a křoviska. Budeme doufat, že vám, chodcům i cyklistům, bude stezka 
sloužit k vaší spokojenosti.  
 Oznamuje odběratelům vody, že v průběhu 1. poloviny května proběhne 
odkalování vodovodní sítě. Přechodně může dojít ke snížení tlaku, popř. krátkodobému 
zvýšení zákalu vody. Děkujeme za pochopení.   
    V sobotu 15. dubna 2023 od 10:00 hodin budeme sázet 25 ovocných stromků 
(10x hrušeň, 5x švestka, 5x ryngle a 5x jabloň) na horním Svratouchu u polní cesty             
k pramenu Chrudimky. Sraz bude na místě výsadby. Budeme rádi, když se k nám přidáte  
a zasadíte si svůj strom. Můžete si ho i dopředu zarezervovat na tel. 603 325 913. 
Nečekejte dlouho, stromků je jen 25. Oslovili jsme děti našeho keramického kroužku, 
které pro nás udělají keramické lupínky - cedulky, na které si napíšete svoje jméno, 
příjmení a ten strom bude symbolicky váš. Úroda hrušek, švestek, rynglí a jabloní bude 
nás všech. Výsadba bude provedena ve spolupráci se Sázíme stromy, z.ú. Ti sehnali 
sponzora pro výsadbu, my, jako obec, jsme pouze vybrali vhodný pozemek a museli jsme 
se zavázat k následné péči. S sebou si vezměte pracovní oděv, rukavice a dobrou náladu. 
Můžete se přijít třeba jenom podívat.  

Městský úřad Hlinsko upozorňuje vlastníky lesů na povinnost vyplývající z lesního 
zákona, a to účinně bránit vývoji, šíření a přemnožení podkorního hmyzu, který                 
v současné době napadá smrkové lesy. Vyzýváme vlastníky lesů, aby pravidelně, nejlépe   
v týdenních intervalech, prověřovali zdravotní stav svých lesů, zpracovávali a asanovali 
veškeré dříví atraktivní pro rozvoj podkorního hmyzu (vývraty, zlomy) a v případě zjištění 
usychajících stromů s opadávajícími jehlicemi a odlupující se kůrou či jinak poškozených 
stromů neprodleně v součinnosti s odborným lesním hospodářem zajistili jejich včasnou  
a účinnou asanaci (pokácení, odkornění či chemické ošetření) a následně dříví z lesa 
odvezli. I vlastníci nelesních pozemků musí sledovat zdravotní stav stromů na takových 
pozemcích rostoucích a jsou povinni zjišťovat a omezovat výskyt a šíření škodlivých 
organismů tak, aby nevznikla škoda jiným osobám nebo nedošlo k poškození životního 
prostředí. 



Obec byla z důvodu přemnožení kůrovce v obecním lese nucena také zasáhnout 
razantněji. Museli jsme provést kácení na třech místech v Borovině a u rekreačních chat. 
Tyto pozemky budou nově osázeny stromky, ale nebudou to jen smrky, ale i listnáče. Před 
tím budou tyto pozemky vyčištěny drtičem větví a pařezů. Za kulturním areálem je 
mokřad, zde budou větvě pouze uklizeny na kopy. Na tyto práce a na novou výsadbu 
bychom měli dostat dotaci z MZe.  

Připomínáme Vám úhradu poplatku za svoz TKO za rok 2023. Je to 800,- Kč na 
osobu trvale hlášenou v obci nebo na rekreační objekt. Poplatek je splatný do 30. 4. 2023. 
Zaplatit jej můžete hotově v kanceláři OÚ, složenkou nebo bezhotovostním převodem na 
číslo účtu 1144912329/0800. Jako variabilní symbol uvádějte vždy číslo popisné objektu. 
Také upozorňujeme chovatele psů na povinnost zaplatit poplatek ze psa do 30. 4. 2023. 
Lze ho uhradit stejným způsobem jako poplatek za svoz TKO. Je to 200,- Kč za psa. 
Vzhledem k tomu, že je tento poplatek v naší obci stále tak nízký, považujeme za slušnost, 
aby každý majitel psa uklízel po svém mazlíčkovi psí exkrementy a nenechával ho volně 
pobíhat po obci. Děkujeme za včasnou úhradu v době splatnosti.  

V souvislosti s tímto jsem vás chtěla upozornit, že je opravdu třeba, abychom se co 
nejvíce snažili třídit odpad. Odpad, který dáte do popelnic u vašich domů a do černých 
kontejnerů na sběrném dvoře, a objemný odpad, je vážen svozovou firmou za celou obec. 
Požádali jsme na základě přechodného ustanovení v § 157 zákona o odpadech                   
o uplatnění slevy na poplatku za uložení tohoto odpadu na skládku. Pak výše poplatku 
činí pouze 500,- Kč za tunu odpadu. Je zde ovšem stanoven limit na množství odpadu, a 
to 180 kg na občana za rok, což je 891 (počet trvale žijících obyvatel v naší obci k 1. 1. 
2022, nepočítají se sem bohužel majitelé rekreačních objektů) x 180 kg. Celkové množství 
odpadů, na které máme nárok uplatnit slevu je tedy 160.380 kg. Jakmile přesáhneme 
toto množství, slevu již nemůžeme uplatnit a počítá se nám poplatek za uložení odpadu 
na skládku ve výši 1000,- Kč. Hmotnostní limit se bude časem snižovat na 120 kilogramů 
na obyvatele v roce 2029 a poplatek za nadlimitní odpad poroste. V roce 2025 bude 
1500,- Kč a v roce 2029 to bude 1850 Kč za tunu. Od ledna roku 2021 platí nový zákon      
o odpadech, který postupně, až do roku 2029, zdražuje v ČR skládkování komunálního 
odpadu. Počítá s tím, že od roku 2030 by mělo dojít v podstatě k úplnému zákazu 
skládkování dále využitelného odpadu. Pokud obec dokáže splnit stanovený limit 
množství uloženého odpadu na skládku za občana a rok co nejdéle, budeme moci využít   
i slevu co nejdéle. Proto je nutné míru třídění stále zvyšovat a přemýšlet, co lze třídit.             
V popelnicích na komunální odpad by v žádném případě neměl být bioodpad, papír, plast, 
sklo, železo atd. Děkujeme, že třídíte, proto máme sběrný dvůr. Žádáme vás ovšem, 
udržujte na našem sběrném dvoře pořádek! Poslední dobou pracovníci VHJ řeší problém 
s kameny, někdy dokonce najdou i dlažební kostku, v bioodpadu. Bioodpad je dále drcen 
štěpkovačem a v takovém případě by hrozilo nebezpečí úrazu nebo technické závady na 
stroji. Modré kontejnery na bioodpad budou na svá stanoviště umístěny koncem dubna, 
začátkem května podle počasí. Stavební suť ukládejte do k tomu určeného kontejneru na 
sběrném dvoře pouze v omezeném množství, přibližně cca 1 stavební kolečko.  



Děkujeme touto cestou občanům, kteří nám pomohli při zabezpečení údržby 
místních komunikací v zimním období. Pracovnici VHJ se snažili udržet naši obec sjízdnou 
i v časných ranních hodinách po nočním chumelení, kdy většina z nás ještě spí, aby když 
ráno vyjíždíte do práce, k lékaři, na nákup, bylo vše hotové i s chodníky. Je samozřejmé, 
že musíme vzít do ruky lopatu a odházet si zbývající sníh od branek a výjezdů. I tak se 
neustále naši pracovnici setkávají s nadávkami   a nespokojenými narážkami ze stran 
některých občanů. Dále bychom chtěli poděkovat občanům, kteří si uklidí okolí svých 
domků po zimním období, krajnice silnic, chodníky, i když to jsou obecní pozemky. 
V letošním roce máme čtyři pracovníky na veřejně prospěšné práce. I přesto budeme moc 
rádi, když nám i nadále pomůžete s údržbou naší krásné obce. Děkuji vám všem 
občanům, kteří se snažíte kolem svých obydlí, na svých i obecních pozemcích udržet 
pořádek. Pro většinu z nás je to běžná věc života. Pak se nám v naší obci dobře žije a rádi 
se vracíme do svých domovů.  

 Obec Svratouch pronajala kulturní areál v Borovině ve Svratouchu na letní sezónu 
2023 v době od 1. 5. 2023 do 31. 10. 2023 panu Jiřímu Drbalovi. Doufejme, že bude 
krásné léto a budeme si zde moci posedět a občerstvit se.  

Letos se uskuteční Pálení čarodějnic v neděli 30. dubna 2022 v kulturním areálu 
v Borovině. Prosíme vás o pomoc s organizací této akce. Program byl již zveřejněn na 
internetových stránkách obce, na Facebooku obce a na vývěsce obecního úřadu.  

Svratoušská pouť se uskuteční v areálu v Borovině v neděli 14. 5. 2022. 
S pouťovými atrakcemi dorazí pan Lagron František z Pardubic. Jsme si vědomi, že na 
pozemku, kde se koná pouť, je nyní složen materiál ze stavby protipovodňových opatření. 
Firmy se zaručily, že bude vše odstraněno do konce dubna, abychom mohli pozemek před 
poutí uklidit.  

Další velkou a významnou akcí tohoto roku bude tradiční již 8. Setkání historických 
vozidel u Muzea motocyklů v sobotu 22. 7. 2023. Budeme samozřejmě potěšeni, když ti 
z Vás, kteří budou mít čas, nám přijdou pomoci s organizací. Jedná se o velice organizačně 
náročnou akci a my děkujeme předem za každou pomoc nebo nápad. Program se 
připravuje a brzy bude zveřejněn.  

 Připomínáme tímto našim starším občanům, že v obci funguje pečovatelská služba 
v Domě klidného stáří. Nabízíme dovoz obědů, dopravu k lékaři, úklid domácnosti a další 
služby dle platného ceníku. Každý čtvrtek dojíždí do našeho domu s pečovatelskou 
službou mobilní pedikúra - paní Ilona Bláhová. Kdo by měl zájem o tuto službu, může 
kontaktovat pečovatelky na telefonu 566 502 271, mob. 777 839 173. V našem Domě 
klidného stáří máme také několik volných bytů. Bližší informace vám rádi sdělíme také na 
výše uvedených telefonních kontaktech.  

Jak jste jistě v mediích zaslechli, dochází k rušení poboček České pošty ve větších 
městech. Nám zrušení pracoviště zatím nehrozí, ale chtěli jsme vás požádat o preferování 
naši pobočky při využívání služeb (např. Balíkovna), které nabízí. Otvírací doba je PO a ST 
od 14:00 do 18:00 a ÚT, ČT a PÁ od 8:00 do 12:00 hodin.  

Děkujeme vám za vaši přízeň a přejeme vám krásné jaro.    
        Jana Kaštánková, starostka obce 


